


Mesajele Patriarhului din

perioada crizei medicale

Încă de la finalul lunii februarie, Patriarhia
Română a transmis recomandări pentru
evitarea răspândirii noului coronavirus. În
paralel cu indicațiile autorităților, Preafericitul
Părinte Patriarh Daniel a transmis mesaje de
încurajare și îndemnuri de suflet către cler și
credincioși. 

„Această perioadă ne arată cât de fragilă este viața omului pe pământ, cât de mare
nevoie este de a păstra permanent legătura cu Dumnezeu, Izvorul vieții pământești și
al vieții veșnice cerești”, constata Patriarhul în Duminica a doua din Post, 15 martie
2020. Îndemnul Preafericirii Sale a fost:

„Să transformăm perioada de criză medicală într-una de întărire în
credință și sporire a dragostei!”.
În ziua următoare, la declararea stării de urgență, Părintele Patriarh venea cu un
cuvânt de încurajare și speranță și explica:

„Starea de urgență este o stare specială de prevenire a extinderii
epidemiei, nu o stare de panică și descurajare”.
În Duminica Sfintei Cruci, Patriarhul amintea: 

„În aceste zile de grea încercare trebuie să biruim frica prin credinţă şi să
întărim credinţa prin rugăciune şi prin fapte bune”.
De Buna Vestire, Patriarhul României recomanda grijă la sănătatea psihică, acasă în
izolare. El spunea că Maica Domnului poate fi de mare ajutor în acest sens.

„La întrebarea «Cum stăm acasă?» noi răspundem: În mod pozitiv și activ.
Prin rugăciune și prin activități bune”.
Duminică, 29 martie, Patriarhul Daniel a semnalat importanța postului și rugăciunii în
vremuri tulburi:

„Să transformăm foamea și setea fizică în foame și sete de Dumnezeu!”.
În a cincea duminică din Postul Mare, Patriarhul semnala contextul de distanțare
socială numai bun pentru pocăință și îndemna:

„Să folosim aspectul de pustiu al societății și starea de izolare!”.

„Anul acesta, Lumina Sfântă a fost primită într-o atmosferă de tristețe
pentru toată lumea”.

Patriarhul Daniel s-a adresat de Învierea Domnului iubiților credincioși și credincioase
absenți în mod excepțional din curtea Catedralei Patriarhale dar în împreună-
rugăciune din casele lor prin intermediul posturilor de radio, de televiziune și prin
internet:

„Hristos Cel înviat din morți se întâlnește tainic cu noi, pe drumul vieții
noastre sau în casele noastre și mai ales în casa sufletului nostru și ne
spune ‹Nu vă temeți!›, ‹Bucurați-vă!›, ‹Pace vouă!›”.
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Învierea acasă - experiență dureroasă. Adaptare și soluții
pastorale în situații de criză
Cea mai profundă perioadă liturgică a corespuns în acest an cu starea de urgență
declanșată în România din cauza răspândirii noului coronavirus. În primă fază, s-a
interzis oficierea slujbelor în spații închise, apoi participarea credincioșilor nu a mai fost
permisă deloc la cultul divin. Durerea a fost cu atât mai mare cu
cât panica și frica de boală nu puteau fi ostoite nici măcar lângă
zidurile bisericii. 
 „A fost o experiență care s-a învățat mai greu și s-a corectat din
mers, care a stârnit păreri pro și contra din partea unor intelectuali
ortodocși cu o gândire duhovnicească mai veghetoare, dar a adus
multă mângâiere credincioșilor care au văzut și auzit că păstorii lor
sunt la altare, liturghisind și rugându-se pentru ei. Aceasta, contrar
părerilor conservatoare, a liniștit sufletele și inimile tulburate de
izolare ale credincioșilor lipsiți de Sfânta Liturghie și de Sfânta
Euharistie”, precizează Episcopul Iustin.
Ierarhul a făcut o descriere a acestei perioade într-un apel către autorități pentru
intrarea în normalitate a vieții creștinilor, semnat 5 mai 2020.
Episcopul Maramureșului și Sătmarului spune că  „pe de altă parte, numele lui Hristos,
Liturghia, Euharistia, imnografia și iconografia au ieșit din spațiul sacru al bisericilor și
au intrat acolo unde vrăjmașul lui Dumnezeu se aștepta mai puțin, în spațiul virtual,
pe internet, acolo de unde Biserica lui Hristos a primit cele mai multe lovituri și răni.
La asta vrăjmașul nu s-ar fi așteptat”.
Mai toate parohiile au transmis slujbele audio sau video prin intermediul tehnologiei și
au îndemnat la responsabilitate și grijă față de semeni.
 „Mai mult, fiecare casă și fiecare familie și-a alcătuit propriul altar, casele credincioșilor
devenind astfel, fiecare în parte, o biserică, precum în primele secole ale
creștinismului”.
„ Cea mai dureroasă experiență a fost, de departe, atât pentru cler cât și pentru popor,
imposibilitatea de a fi împreună în noaptea de Înviere”.
Biserica s-a adaptat în continuare și a colaborat cu autoritățile pentru a oferi măcar o
mângâiere: distribuirea Luminii Sfinte la casele oamenilor.

În perioada de izolare, sfinții au
mers în pelerinaje prin țară
La vederea sfinților care „ne întorc
pelerinajul” în aceste zile dificile,
Părintele Constantin Necula a
mărturisit: Aproape că am vrut să
„strig” prin ecranul laptopului:
„Trăiască Ortodoxia!”. Dar Ortodoxia
suntem noi, cu toții. Să trăim ca să
arătăm puterea Sfinților. 
„Acum vin la noi Sfinții! Ca niște
iubitori de cei care-i iubesc. Și ca niște
iubitori pentru cei care nu-i iubesc! Vin
să întărească cea mai sensibilă

alcătuire a omului:
sufletul său.
E vremea în care
Sfinții ne întorc
pelerinajul. De ani
buni, din 1947,
Sfânta Paraschiva nu
a mai ieșit din Iași.
Sfinții au fost căutați
de oameni. Ca niște
bunici ai sfințeniei

ce-și primeau nepoții de har în vizită.
Și au fost mereu batjocoriți. Și ei și cei
care-i vizitau plini de nădejdi.
Umiliți și răstigniți în comentarii
răutăcioase, Sfinții au continuat să ne
fie aproape. În anii lor de experiență –
sute de ani – vor fi văzut generații și
generații de oameni și vor fi
întâmpinat fiecare generație cu
caracterele, cu creșterile și
descreșterile lor morale.
Acum vin la noi Sfinții! Ca niște iubitori
de cei care-i iubesc. Și ca niște iubitori
pentru cei care nu-i iubesc! Vin să
întărească cea mai sensibilă alcătuire
a omului: sufletul său”. Pentru care nu
există medicamente altele decât
acestea, legate de Duhul lui
Dumnezeu.
Cetățenii cei mai de preț ai cetăților
din care a izvorât România trec printre
cei care au nevoie acum de sărutul lor
de încurajare. 

O parohie din București a
oferit imaginea săptămânii
(13-19 aprilie 2020) în
cotidianul The Guardian.

Moaștele sfinților și icoanele făcătoare de
minuni au fost scoase din biserici și
purtate în procesiuni, fără participarea
credincioșilor, în aproape toată țara de-a
lungul stării de urgență. Am realizat o
hartă a pelerinajelor mediatizate pe
basilica.ro, în care am menționat:
- Municipiul Suceava: Moaștele Sf. Ioan
cel Nou.
- Iași, Neamț și Botoșani, un traseu de
500 km: Moaștele Sf. Parascheva.
- Municipiul Bacău: Fragmente din
moaștele Sf. Gheorghe.
- Judeţele Neamț și Bacău: O copie a
Icoanei Maicii Domnului Prodromița,
icoanele Maicii Domnului de la Mănăstirea
Giurgeni și Parohia Trifești, racla cu mai
multe sfinte moaște din Catedrala
Arhiepiscopală Roman.
- Județul Vrancea: Icoana Maicii Domnului
de la Mănăstirea Dălhăuți.
- Peste Prut, în localitățile Sireți și
Strășeni: Moaştele Sf. Dionisie Erhan.
- Județul Constanța: Moaștele Sf. Mare
Mc. Pantelimon, ale Sf. Mc. Epictet și
Astion, ale Sf. Ier. Nectarie și icoana
Maicii Domnului Axionița de la Catedrala
Arhiepiscopală.
- Judeţele Cluj şi Bistriţa-Năsăud: Icoana
Maicii Domnului de la Mănăstirea Nicula.
- Municipiul Brașov: Icoana Maicii
Domnului „Rugătoarea” de la Biserica
„Sfânta Treime”.
- Municipiul Arad: Moaștele Sf. Ioan Gură
de Aur și două icoane ale Maicii Domnului
de la Catedrala Arhiepiscopală.
- Partoș, Timiș: Moaștele Sf. Ierarh Iosif
cel Nou.
- Municipiul Râmnicu-Vâlcea: Icoana
Maicii Domnului de la Mănăstirea Dintr-un
Lemn, moaştele Sf. Nectarie și Grigorie
Decapolitul.
- Municipiul Craiova: Icoana Maicii
Domnului de la Catedrala „Madona Dudu”
şi moaştele Sf. Nifon.
- Judeţul Argeș: Moaştele Sf. Filofteia.
- Județul Olt: O raclă cu fragmente din
moaștele mai multor sfinți.
- București: Moaștele Sf. Dimitrie cel Nou.

HARTĂ

4 5





Interviu. Preoteasa Paula Cautiș, dirijorul Filomelos: 
În ilare, ne psc slujbe şi duhul de
împreă-câare

De aproape 13 ani, Grupul Psaltic Filomelos
din Borzeşti ocupă un loc aparte în inimile
iubitorilor de muzică bizantină. Preoteasa
Paula Cautiş, dirijorul grupului psaltic,
prezintă într-un interviu pentru Basilica.ro
povestea de succes din spatele Filomelos. 

Foto credit: Ziarul Lumina / Mihnea Păduraru

Basilica.ro: Cum a început povestea
Filomelos? De ce a fost ales acest nume?

Paula Cautiş: Filomelos este un mare dar de la
Dumnezeu și povestea lui a început într-un mod
neașteptat. În anii 2006-2007 soțul meu,
părintele Petrică, profesor la Colegiul Național
„Dimitrie Cantemir”- Onești, a organizat un mic
cor, unde întâmplător erau mai multe fete decât
băieți. La un moment dat m-a chemat  să îl ajut
la repetiții pentru colinde, unde am observat că
tinerii prind mult mai repede de la mine și de
atunci am rămas dirijoare și rapid s-a închegat o
relație specială.
În vara acelui an am organizat împreună o
excursie în Maramureș, iar a doua zi după ce
am revenit ne-am trezit cu un grup de câteva
fete la ușă care ne cereau să le învățăm Sfânta
Liturghie și așa au început repetițiile la noi
acasă, în sufragerie.

Maica Doul te
ocrotoarea noastră și
adevărul dirijor și
manager al corul
Fomos.

Ne-am apuc de treabă
cu scopul ca noi să
câăm prin ce mai
îndărte berici,
acolo de  ajge
decât preotul, în ce
mai negje paroi și
locaăți ile.

”

Ne-am apucat de treabă cu scopul ca noi să
cântăm prin cele mai îndepărtate biserici, acolo
unde nu ajunge decât preotul, în cele mai
neglijate parohii și localități izolate. În data de
15 august 2007 am cântat prima Sfântă Litughie
cu Filomelos, de aceea credem că Maica
Domnului este ocrotitoarea noastră și adevăratul
dirijor și manager al corului.
Cu numele este un lucru mai interesant. Văzând
noi că totul devine mult mai serios, am mers la
Episcopia Romanului și Bacăului și
Înaltpreasfințitul  Ioachim, Arhiereu
vicar pe vremea aceea, ne-a solicitat să
scriem numele corului pe care dorim să
îl înființăm.
Am stat cu părintele sub clopotnița
Episcopiei de la Roman (actualmente,
Arhiepiscopie) și numele acesta a venit
pur și simplu în minte: 
Filo – melos (iubitori de cântare).
În momentul de față mulţi dintre
membrii corului sunt elevi și studenți.
Însă avem și membri mai vechi care
activează în diverse domenii: farmacie,
administrație publică, învăţământ.
Cred că în clipa de față cele mai multe
fete sunt la Facultatea de Medicină, apoi urmează
Facultatea de Litere, Academia de Studii
Economice.

Cum s-a născut pasiunea pentru muzică?

În copilărie mergeam la tatăl meu la biserică și
cântam. Însă, cu adevărat ea s-a dezvoltat pe
parcursul celor cinci ani petrecuți la Seminarul
Teologic de la Mănăstirea Agapia, unde am
descoperit muzica psaltică. Acolo s-a născut și
dorința de a avea un cor al meu.

Sunteţi soţie, mamă, preoteasă şi
coordonator al Grupului Filomelos. Cum
reuşiţi să împăcaţi toate aceste „profesii”?

O, grea întrebare. Nu este ușor deloc. Încerc
doar să le împac pe toate cât mai bine, fără a
neglija vreuna dintre misiuni și să nu creadă
cineva că pot să le fac pe toate la fel de bine. În
final, toate  converg către același scop: încercăm
să facem totul spre slava lui Dumnezeu.
La parohie sunt alături de părintele, la școală le
vorbesc copiilor despre Dumnezeu, la cor
învățăm cântări din cadrul sfintelor slujbe. Ca
mamă, încerc să îmi educ cât mai bine copiii. În
aceasta cred că și constă binecuvântarea vieții 

 st cu părie
sub opotța Ep-
copiei de la man și
me acta a vet
pur și simplu în e:
Fo – mos (iubori de
câare).

”

mele, a lucra în „ogorul” Bisericii. 
Eu nu am fost niciodată singura din
familie în Filomelos. Cu toții suntem.
Eu mă ocup de partea artistică și de
ceva ani șofez. Soțul meu se ocupă de
partea managerială, de distribuirea
copiilor pe mașini, de susținerea
duhovnicească a tinerilor. La multe
dintre repetiții stăm de vorbă cu ei și
ne sfătuim.
Copilul cel mare este isonar, iar cei
mici cresc la strană. Părintele Petrică
este un mare pasionat de muzică
psaltică, iar Filomelos este darul
nostru. Fără părintele nu aș fi putut să
fac nimic de una singură.
Cred că este minunată asocierea
părinte slujitor în altar – preoteasa la
strană. Noi suntem privilegiați să
avem un cor care să dea răspunsurile
la strană și să cânte muzica psaltică.
Acum, în această perioadă de izolare,
ne dăm seama cât de mult ne lipsesc
slujbele prin frumusețea lor dar și
duhul de împreună-cântare.

Integral pe BASILICA.Ro
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https://basilica.ro/in-izolare-ne-lipsesc-slujbele-si-duhul-de-impreuna-cantare-interviu-cu-preoteasa-paula-cautis-dirijorul-filomelos/


Învierea a doua la Buzău: Evanghelia în 9 limbi,
dar și în limbaj mimico-gestual

Teologie, Sibiu: Noul decan
vorbește despre rolul de
pionierat al instituției în
dialogul cu mediile secularizate
Școala teologică de la Sibiu are fără îndoială
capacitatea de a consolida și adapta dialogurile
interconfesional și interreligios la exigențele
actuale, dar și de a juca un rol de pionierat în
dialogul, puțin dezvoltat la noi, cu mediile
secularizate, a spus noul decan al Facultăţii de
Teologie din Sibiu la început de mandat.

„Activitatea de la Geneva din cadrul Departamentului de relații externe al CMB mi-a
oferit șansa, aproape unică, de a-mi forma o viziune globală asupra creștinismului și
în special a lumii ortodoxe, precum și a învățământului teologic din întreaga lume.
Această viziune globală sper să-mi permită să identific mai ușor și mai repede
provocările cu care se va confrunta Biserica noastră, implicit învățământul teologic de
la noi. Mă voi strădui să folosesc nu meroasele contacte cu instituții de teologie din
întreaga lume pentru mai profunda inter na ționalizare a Facultății de Teologie de la
Sibiu”, a spus părintele Daniel Buda într-un interviu pentru Ziarul Lumina.

„În ceea ce privește deschiderea școlii teologice de la Sibiu pentru dialogul
interconfesional și interreligios, putem vorbi, de asemenea, de o bogată tradiție în
acest sens”.

„Suntem chemați
să formăm teologi
care să fie gata să
slujească Biserica
Ortodoxă din țară,
dar și din diasporă,
în aceste vremuri
atât de complexe”.

„Suntem chemați să formăm teologi care să fie gata să slujească Biserica Ortodoxă
din țară, dar și din diasporă, în aceste vremuri atât de complexe. Studenții noștri au
nevoie de o formare teologică ortodoxă solidă, de instrumentele necesare mărturisirii
credinței noastre atât celor care sunt statornici în credință, cât și celor care uneori se
îndoiesc, care cred mai puțin sau nu cred deloc. Deschiderea spre lume este
condiționată de cunoașterea acesteia și a culturii și mentalităților ei. Pentru o astfel de
formare complexă este nevoie de o combinație inspirată între activitățile studențești
să le spunem clasice sau tradiționale (participarea la cursuri, la programul liturgic,
lectura în bibliotecă) și activitățile implementate în ultima vreme (activități sociale,
cercetarea online, studii de caz, călătorii de studii, semestre de cercetare și formare
în afara țării)”.

Foto credit: Ziarul Lum
ina
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La „Învierea a doua” – Vecernia
oficiată în prima zi de Paști la amiază,
Învierea Domnului este prezentată ca
act universal prin citirea Evangheliei
în mai multe limbi.
La Buzău, vestea Învierii a fost
prezentată și în limbaj mimico-gestual
de Pr. Ionuț Mihalașcu, slujitorul
Paraclisului „Sf. Meletie” al Catedralei
din Buzău, dedicat persoanelor cu
deficiențe de auz din județ.

BASILICA.Ro
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Marșul pentru viață 2020
„Pentru viață. Pentru părinți.
Pentru copii” se mută online

Marșul pentru viață România și Republica
Moldova, care anul acesta are tema „Pentru viață.
Pentru părinți. Pentru copii”, va avea loc online,
anunță organizatorii. Din cauza stării de urgență,
evenimentul, care își propune să conștientizeze
societatea cu privire la valoarea fiecărui copil și să
sprijine mamele, a fost reprogramat din 28 martie
în 17 mai, de Ziua Națională a Familiei.

Evenimentul online va fi organizat de asociațiile Studenți pentru viață și România pentru viață și
va fi găzduit duminică, 17 mai, de la ora 18.00, pe pagina de Facebook Marșul pentru viață
București. Sunt așteptați să intre pe pagină români pro-viață din Capitală, din țară, dar și din
diaspora, din Basarabia și Bucovina de Nord.
Aici vor intra Live mai mulți vorbitori, printre care: Raluca Blejușcă, cântăreață și mamă a cinci
copii, Lavinia Stan, coach parental și mamă a șase copii, Adelina Fronea, Președinta LifeCall, și
Alex Ilie, Director Executiv la Alianța România fără Orfani și tatăl a patru copii adoptați.
Discursurile vor fi urmate, tot pe Facebook, de concertul Live for Life, cu artistele Raluca
Blejușcă, Alma Boiangiu, Ioana Picoș și Ana Teodora.

https://basilica.ro/invierea-a-doua-la-buzau-evanghelia-in-9-limbi-dar-si-in-limbaj-mimico-gestual/
https://basilica.ro/?s=deficien%C8%9Be+de+auz
https://basilica.ro/?s=facult%C4%83%C8%9Bii


Implicarea caritabilă a Bisericii în criza
coronavirus, fără termen de comparație
La criza medicală fără precedent care a marcat întreaga lume, Biserica ortodoxă
Română a oferit un răspuns pe măsură. 
Pe lângă sacrificiile nevăzute pe care le-au făcut fiecare parohie și fiecare preot în
parte, pe lângă rugăciunile neîncetate, transmise sau nu pe

internet există o parte cuantificabilă
care se traduce în 17.149.663 lei.
Atât a cheltuit Biserica în perioada 16
martie – 4 mai 2020 pentru a sprijini
lupta împotriva noului coronavirus.
Biserica ortodoxă Română a dovedit
în mod exemplar înțelegerea situației
create de epidemie și a avut în
această perioadă, așa cum remarca
Vasile Bănescu, „o implicare
caritabilă fără termen de
comparație”.
Întreaga rețea filantropică a
Patriarhiei Române s-a pus în
mișcare pentru a-i sprijini pe cei
afectați de boală sau de efectele

restricțiilor impuse. Eparhiile s-au interesat de lipsurile
spitalelor lor și au făcut donații uriașe de aparatură și materiale sanitare. 
Eforturile concrete au însemnat de la oferirea de spații pentru carantină ori hrană
pentru vârstnici, persoane cu dizabilități sau fără venituri, până la donarea de
ventilatoare pulmonare, aparate de testare și chiar confecționarea de lenjerii de pat,
măști de protecție și combinezoane.
În tot acest timp, slujbele au fost transmise online, după posibilități, iar orele de
religie și catehizarea s-au mutat tot în spațiul virtual. Comunitățile eparhiale s-au
mobilizat în acest context și pentru a dona dispozitive electronice necesare elevilor
din familii fără posibilități materiale.
De notat este contextul în care au fost susținute cu solidaritate toate aceste acțiuni
filantropice. La frica de boală, anxietatea legată de izolare și lipsa comuniunii din
biserici s-a adăugat în cazul multor preoți și o reală criză financiară.
„Pe lângă acești bani, calculul implicării și poverii financiare ar trebuie să adauge și
lipsa veniturilor din aceste 2 luni de închidere a bisericilor și mânăstirilor”, semnala
Răzvan Bucuroiu.
„Așadar: 17 milioane + câte multe altele ar fi efortul cumulat al Bisericii ortodoxe
Române? Grea întrebare, dar pe care guvernanții sigur nu și-o pun. Dar oamenii țării
ăsteia, martori la tot ceea ce se întâmplă, și-o pun?!”, nota pe Facebook direxctorul
editorial de la Lumea Credinței.

Să arătăm iubire și solidaritate față de oamenii

vârstnici, față de cei aflați în izolare sau în

carantină, precum și grijă deosebită pentru

sănătatea celor din jurul nostru. Să arătăm multă

prețuire față de medicii din spitale care apără și

cultivă sănătatea trupului, dar și față de preoții din

biserici, care apără și cultivă sănătatea sufletului.

Să avem deplină încredere în puterea rugăciunii,

știind că „Dumnezeu toate le lucrează spre binele

celor ce iubesc pe Dumnezeu” (Romani 8, 28).

- Patriarhul Daniel 
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PS Siluan discută pe Zoom cu
Ioan
Episcopul Siluan al Italiei a stat de vorbă cu mai mulți
tineri în Duminica Tomii prin intermediul
platformelor Zoom și YouTube.
Ierarhul a răspuns la întrebările adresate prin mesaje
scrise, dar a purtat și dialoguri directe cu mai mulți
tineri. Unul dintre cei mai curajoși a fost Ioan Berim,
din parohia Modena.
Copilul a deschis dialogul exprimându-și îngrijorarea
vizavi de actuala stare de izolare cauzată de
pandemia de coronavirus:
Suntem încă în carantină și postul încheindu-se,

cum putem să ne continuăm nevoința ca Dumnezeu
să ne poată ierta și să fim din nou liberi?

Uite care-i treaba, drăguțule... Știi care-i cel mai
important lucru? Ca eu să am inima deschisă către
Domnul astăzi, acum, având convingerea că Domnul
astăzi, acum este cu mine. Așa cum o fost cu ușile
încuiate la Apostoli, așa este cu mine.
Dacă noi credem, total și fără să ne îndoim, ce

spune Domnul Hristos, El este cu noi în toate zilele
și atuncea viața noastră îi frumoasă.
Partea cea bună
Părintele episcop l-a întrebat pe tânăr dacă-și
amintește vizita Mântuitorului în casa surorilor lui
Lazăr (Luca, cap. 10) și i-a explicat ce înseamnă
„partea cea bună” pe care a ales-o Maria.
În lumea aceasta toată lumea vrea să fie Marta.

Toată lumea vrea să muncească, vrea să facă o
grămadă de lucruri; inclusiv noi, episcopii, preoții,
vrem să facem o grămadă de lucruri. Dar la singurul
lucru care este de trebuință… nu prea ne înghesuim:
să vrem să stăm cu Domnul.
Atuncea ești bucuros și dacă-i ușa închisă!
Încurajându-l pe copilul îngrijorat de izolarea actuală,
PS Siluan a subliniat că partea cea bună (credința) nu
poate fi luată de la cel care o alege, pentru că este în
inima lui. Dumnezeu este în inimă.
Atuncea ești bucuros și dacă-i ușa închisă, și dacă
poți să ieși afară și dacă nu poți să ieși afară, și dacă
ești bolnav și dacă ești sănătos, și dacă ești la
serviciu, ori pe mașină, și dacă ești în pat, și dacă
ești în baie și dacă ești în bucătărie, și oriunde ai fi.
Mulțumesc, Preasfințite!
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Proiect unic în spaţiul ortodox românesc: Minutul de religie

Pandemia de coronavirus nu
a generat doar panică şi
teamă, ci a născut şi proiecte
constructive, utile, adevărate
materializări ale dragostei şi
creativităţii creştine.
„Minutul de religie” este un
astfel de exemplu, o
modalitate atipică a unui
profesor de a se adresa
elevilor săi, pe teme
religioase, prin intermediul
unor clipuri scurte.
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Florin Zărnescu, profesorul care aduce
Minutul de Religie
„În contextul izolării și al predatului la distanță, am
considerat că voi putea ajunge mai ușor la copii
în acest fel”, a declarat pentru Agenţia de ştiri
Basilica promotorul proiectului, Florin Zărnescu.
Florin a absolvit Facultatea de Teologie din
Bucureşti, iar în prezent predă disciplina Religie
la Școala Gimnazială „Matei Basarab”, Brebu,
Prahova.
Cel mai probabil, iniţiativa este unică în spaţiul
ortodox românesc, însă Florin rămâne modest şi
spune că ideea nu este originală. „Am preluat-o
de la alte canale de YouTube educative pe care le
urmăresc”.

La început s-a raportat la activitate ca la o
modalitate de a repeta materia cu elevii săi şi a
ales să prezinte informaţiile într-un mod concis, în
care elementul grafic joacă un rol important, astfel
încât copiii „să nu simtă povara scrisului”.
Iar ca succesul să fie deplin, a ales mediul online,
locul unde tinerii aleg să trăiască din ce în ce mai
mult, chiar şi în lipsa unei pandemii.
„Comparativ cu alte metode de învățare, cred că
aceasta este mai accesibilă, ajungând exact unde
copiii își petrec mare parte a timpului. De
asemenea, oferă un volum destul de mare de
informație într-un mod concis și, sper, cât mai
plăcut vizual, fiind ușor de asimilat”.
Pe lângă punctele forte, Florin a evidenţiat şi
câteva lacune. „Nu poate înlocui nicidecum
prezența personală a preotului sau a profesorului
de religie. Cum nu poate înlocui ascultarea
copiilor, înțelegerea lor și nici efortul colectiv de
aflare a aplicațiilor practice, după nevoile spirituale
ale fiecăruia”.
De ce Minutul de Religie?
„Pentru că, în lipsa prezenței personale și în fața
ecranului telefonului, tabletei sau calculatorului,
capacitatea de atenție scade drastic. Nu numai
atenția copiilor, dar și a noastră, a celor mari. Mi-
am dorit să fie cât mai concentrat, abordabil și
jucăuș, dar să fie asociat în mintea copiilor
disciplinei Religie”.
„Am dorit să fie, în primul rând, o recapitulare. Și
am dorit să aibă continuitate logică. Așa că am
pornit cu o privire de ansamblu asupra Sfintei
Scripturi, urmată de parcurgerea principalelor
teme și evenimente biblice”.

https://basilica.ro/notite-la-prima-ora-de-religie-de-la-trinitas-tv/
https://basilica.ro/ps-siluan-al-italiei-ganduri-cu-care-sa-intram-in-saptamana-patimirilor/
https://basilica.ro/episcopul-italiei-ajunam-si-de-liturghie-si-de-a-ne-intalni-si-de-a-ne-imbratisa-dar-ramanem-uniti/
https://basilica.ro/ps-siluan-discuta-pe-zoom-cu-un-copil-ingrijorat-de-carantina/



